

2. Notes that the other matters complained of in the petition are within the jurisdiction of the competent courts of the Territory.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1631 (XVIII). Petition from Chief Passah Seth Foly VI (T/PET.7/488)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief Passah Seth Foly VI concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>144</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner was not arrested in February 1955, but was summoned to the police station for an interview.

735th meeting,  
27 July 1956.

**1632 (XVIII). Petition from Chief Thomas K. Gbago III (T/PET.7/489)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief Thomas K. Gbago III concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>145</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the petitioner was convicted, not because of his political opinions, but for insulting the police commissioner;

2. *Notes* that the petitioner's case was decided by the competent court of the Territory.

735th meeting,  
27 July 1956.

**1633 (XVIII). Petition from Chief Togbé Edoh Kodjo and Mr. Bouraima Boniface (T/PET.7/492)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief Togbé Edoh Kodjo and from Mr. Bouraima Boniface concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>146</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) School attendance and visits to the dispensary had been insufficient to justify the maintenance of these establishments;

(b) The inhabitants of Kpessi can use the other schools of the canton and the school and dispensary facilities of the neighbouring canton, which are located on the other side of the river Mono;

(c) The school will be reopened if enough parents are willing to send their children there;

2. *Note* que les autres griefs des pétitionnaires sont du ressort des tribunaux compétents du Territoire.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1631 (XVIII). Pétition du chef Passah Seth Foly VI (T/PET.7/488)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du chef Passah Seth Foly VI, concernant le Togo sous administration française<sup>144</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que le pétitionnaire n'a pas été arrêté en février 1955, mais convoqué au commissariat de police pour y être entendu.

735ème séance,  
27 juillet 1956.

**1632 (XVIII). Pétition du chef Thomas K. Gbago III (T/PET.7/489)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du chef Thomas K. Gbago III, concernant le Togo sous administration française<sup>145</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que le pétitionnaire n'a pas été condamné en raison de ses opinions politiques, mais parce qu'il avait outragé le commissaire de police;

2. *Note* que le pétitionnaire a été jugé par le tribunal compétent du Territoire.

735ème séance,  
27 juillet 1956.

**1633 (XVIII). Pétition du chef Togbé Edoh Kodjo et de M. Bouraima Boniface (T/PET.7/492)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du chef Togbé Edoh Kodjo et de M. Bouraima Boniface, concernant le Togo sous administration française<sup>146</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que :

a) Les effectifs de l'école et le nombre de consultations du dispensaire étaient insuffisants pour justifier le maintien de ces établissements;

b) Les habitants du canton de Kpessi peuvent utiliser les autres écoles du canton et l'école et le dispensaire du canton voisin situés sur l'autre rive du Mono;

c) On rouvrira l'école s'il y a assez de parents qui acceptent d'y envoyer leurs enfants;

<sup>144</sup> See T/PET.7/488, T/OBS.7/38, T/L.696.

<sup>145</sup> See T/PET.7/489, T/OBS.7/38, T/L.696.

<sup>146</sup> See T/PET.7/492, T/OBS.7/38, T/L.703.

<sup>144</sup> Voir T/PET.7/488, T/OBS.7/38, T/L.696.

<sup>145</sup> Voir T/PET.7/489, T/OBS.7/38, T/L.696.

<sup>146</sup> Voir T/PET.7/492, T/OBS.7/38, T/L.703.

(d) The Administering Authority has initiated a fundamental education project which will cover the canton of Kpessi.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1634 (XVIII). Petition from the Executive Committee of the Unité togolaise, Branch of Bé (T/PET.7/493)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Executive Committee of the Unité togolaise, Branch of Bé, concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>147</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) The prices of products are not low in relation to world price levels and the prices of imported goods have not risen excessively since 1952;

(b) The licence fees paid by retail dealers are not a duplication of the turnover tax paid by wholesalers;

(c) The meetings of the Comité de l'Unité togolaise of 17 and 25 June were neither prohibited nor broken up.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1635 (XVIII). Petition from Chief David A. Akuagbi II (T/PET.7/494)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief David A. Akuagbi II concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>148</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) The petitioner was deposed by the people of his village in accordance with their custom;

(b) The petitioner is free to return to his village;

(c) No one in the village had been ill-treated in connexion with political meetings.

736th meeting,  
31 July 1956.

**1636 (XVIII). Petition from Mr. Emmanuel K. Ahiabo (T/PET.7/497)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Emmanuel K. Ahiabo concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>149</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

<sup>147</sup> See T/PET.7/493, T/OBS.7/39, T/L.703.

<sup>148</sup> See T/PET.7/494, T/OBS.7/39, T/L.702.

<sup>149</sup> See T/PET.7/497, T/OBS.7/39, T/L.703.

d) L'Autorité administrante a entrepris un projet d'éducation de base qui englobera le canton de Kpessi.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1634 (XVIII). Pétition du comité exécutif de la section de Bé de l'Unité togolaise (T/PET.7/493)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du comité exécutif de la section de Bé de l'Unité togolaise, concernant le Togo sous administration française<sup>147</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Les prix des produits ne sont pas bas par rapport aux prix mondiaux et les prix des marchandises importées n'ont pas démesurément augmenté depuis 1952;

b) Les patentnes des détaillants ne font pas double emploi avec la taxe sur le chiffre d'affaires des grossistes;

c) Les réunions des 17 et 25 juin du Comité de l'Unité togolaise n'ont été ni interdites, ni dissoutes.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1635 (XVIII). Pétition du chef David A. Akuagbi II (T/PET.7/494)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du chef David A. Akuagbi II, concernant le Togo sous administration française<sup>148</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Le pétitionnaire a été destitué par les habitants de son village conformément à la coutume en vigueur;

b) Le pétitionnaire est libre de retourner dans son village;

c) Personne n'a été maltraité dans le village à l'occasion de réunions politiques.

736ème séance,  
31 juillet 1956.

**1636 (XVIII). Pétition de M. Emmanuel K. Ahiabo (T/PET.7/497)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Emmanuel K. Ahiabo, concernant le Togo sous administration française<sup>149</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

<sup>147</sup> Voir T/PET.7/493, T/OBS.7/39, T/L.703.

<sup>148</sup> Voir T/PET.7/494, T/OBS.7/39, T/L.702.

<sup>149</sup> Voir T/PET.7/497, T/OBS.7/39, T/L.703.